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B e t æ n k n i n g  

o v e r  forslag t i l  lov  o m  fo rhø je l se  a f  p r i s e n  p å  k l a s s e l o t t e r i e t s  l o d d e r  m .  v., 

(Afgivet af udvalget den 22. februar 1956). 

Udvalget har holdt 6 møder og har 
derunder haft samråd med finansministeren 
og modtaget en deputation fra Rigsforenin- 
gen til Bekæmpelse af de rheumatiske Syg- 
domme. : . 

Under samrådet drøftedes bl. a. det an- 
tal lodder, som i lovforslagets § 3 er fore- 
slået henlagt til hovedkollektionen under 
klasselotteriets direktorat. 

Finansministeren erklærede sig indforstået 
med, at dette, reduceredes med 1 000 lodder, 
og har overensstemmende, hermed stillet 
nedenstående ændringsforslag; som er til- 
trådt af 'udvalget. i , . 

Yderligere drøftedes under samrådet for- 
delingen af de påtænkte nye lodder og nye 
kollektioner, som er omtalt i lovforslagets 
bemærkninger. ' 

Finansministeren oplyste, at de nye kol- 
lektioner, der herefter skal oprettes, for- 
trinsvis tænkes placeret i købstæder og om- 
egnskommuner, hvor folketallet har været 
stærkt stigende. Finansministeren var ind- 
forstået med, at de nye kollektioner, som 
efter ovennævnte ændringsforslag yderligere 
kan oprettes, bliver placeret udenfor Kø- 
benhavn og omegnskommunerne. 

Endelig drøftede udvalget med finans- 
ministeren spørgsmålet om, hvorvidt det er 
hensigtsmæssigt, at et dyrtidstillæg til kol- 
lektørerne baseres på en ændret fordeling 
af de 20 pet. af indskudssummen, som ikke 
går til gevinster. Heraf beregnes efter lov 
nr. 124 af 23. marts 1948 halvdelen som 

rabat til statskassen og halvdelen som pro- 
vision til kollektørerne samt bestyrelses- 
udgifter, medens efter nærværende lovfor- 
slag de nævnte 20 pet. tilfalder statskassen, 
uden at der fastsættes nærniere regler for 
anvendelsen. 

Finansministeren var enig med udvalget, 
om, at såfremt eventuelle fremtidige dyr- 
tidstillæg til kollektørerne måtte medføre 
nedgang i lotteriets overskud, må det fore- 
trækkes, at en passende indtægtsfremgang 
for kollektørerne tilvejebringes ved en for-, 
højelse af provisionsindtægten gennem en 
udvidelse af lodantallet eller en forhøjelse 
af lodsedlernes, pris. 

Udvalget har derudover drøftet tanken, 
om et årligt lotteri til fordel for de fore- 
ninger, der har sygdomsbekæmpelse som: 
formål, og i den anledning stillet en række 
spørgsmål til finansiniiiisteren. Disse spørgs- 
mål og deres besvarelse er optrykt som bi- 
lag til betænkningen.. . 

Det ligger udenfor udvalgets opgave at, 
stille forslag i så henseende, men udvalget hen- 
leder opmærksomheden på dette problem. 

Udvalget indstiller herefter lovforslaget 
til vedtagelse med nedenstående ændrings- 
forslag: 

Æ n d r i n g s f o r s l a g .  

Af finansministeren, tiltrådt af udvalget: , 
Til § 3. 

홢6 000" ændres til: ,5 000". 

Nina Andersen, '' 
formand. 

. '. Vagn Bro. Bruun de Neergaard. , . Frode Carstensen. 

Givskov Christensen. Fanger. Gideon. Andreas Hansen, 
, næstformand. 

Erhard Jakobsen., 

Kr. Juul. Hans Knudsen. Johs. E. Larsen. , , Th. Mikkelsen. Mørk, 
ordfører. ' 

Ninn-Hansen. ' Steen. , Chr. Thomsen. 
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Bilag i 

. - Finansministariat. I 

Xøbenhavn, den 21. januar 1956. I I 

I  anledning af, at udvalget har ønsket 
oplyst, hvorvidt der er praktisk mulighed 
for, at Det kgl. Klasselotteri en gang årligt 
foranstalter et lotteri til fordel for de for- 
,eninger, der har sygdomsbekæmpelse til 
formål, skal man meddele, at det vil være 
muligt ved Klasselotteriets foranstaltning 
at gennemføre 2 årlige lotterier under for- 
udsætning af, at der i klasselotteriets direk- 
-,torat antages fornødent yderligere perso- 
nale. 

I besvarelse af de i denne forbindelse 
stillede forespørgsler skal man derhos med- 
dele følgende: 

.1. Spørgsmål: Hvor mange foreninger med 
nævnte formål har tilladelse til et regel- 
mæssigt landslotteri eller en mærkedag ? 
.Svar: Følgende 7 foreninger med nævnte 
formål har for tiden tilladelse til en 
mærkedag eller et landslotteri: 
1. Landsforeningen for Sukkersyge 

(mærkedag) 
2. Landsforeningen til Børnelammelsens 

Bekæmpelse (mærkedag) 
3. Landsforeningen til Kræftens Be- 

kæmpelse (mærkedag) 
4. Foreningen for spastisk lammede 

Børn (mærkedag) 
5. Nationalforeningen til Tuberkulosens 

Bekæmpelse (mærkedag) 
6. Landsforeningen af Vanføre (lotteri) 
7. Rigsforeningen til Bekæmpelse af de 

rheumatiske Sygdomme (lotteri) 

:2. Spørgsmål: Hvor meget andrager disse 
foreningers nettoprovenu ved landslotte- 
rier og mærkedage? 
Svar: Dr nævnte 7 foreningers netto- 
provenu ved landslotterier og mærke- 
dage androg for året 1954 ialt ca. 1,4 
mill. kr. 

3. Spørgsmål : Hvor mange hellodder skal 
udstedes for at give de pågældende in- 
stitutioner en tilsvarende indtægt? 
Svar :홢 Såfremt prisen pr. hellod sættes 
til 20 kr. +  stempelafgift 4 kr., og der 
regnes med en gevinstudlodning på 
45 0/0 af indskudssummen, skal der i 
hvert halvårslotteri udstedes og afsættes 
100 000 hellodder 홢 eventuelt opdelt i 
1 000 000 tiendedelslodder 홢 for at opnå 
et tilsvarende overskud. 

4.. Spørgsmål: Vil det kunne formodes, at 
et sådant antal hellodder kan afsættes ? 
Svar: Da man ikke har erfaring med 
hensyn til en spilleplan, hvori der til 
gevinster kun afsættes 45 010 af ind- 
skudssummen, er man ikke i stand til 
med sikkerhed at udtale sig om, hvor- 
vidt samtlige lodder vil kunne påregnes 
afsat, men det skønnes dog, at mulig- 
heden herfor vil være tilstede. 

5. Spørgsmål: Hvor meget vil statens ind- 
tægter ved et sådant lotteri andrage, 
såfremt hvert lod pålægges en stempel- 
afgift på 4 kr. ? 
Svar: Statens indtægter ved det om- 
handlede lotteri ville, under forudsæt- 
ning af, at samtlige lodder afsættes, 
andrage 800 000 kr. årligt i stempel- 
afgift, hvortil kommer 15 O/o-afgift af 
gevinstbeløb udover 200 kr., ca. 
120 0  kr. årligt. 

6. Spørgsmål: Hvor meget vil de på- 
gældende foreningers administration kun- 
ne indskrænkes, hvis et sådant lotteri 

. . gennemføres ? 
Svar: Det foreliggende materiale tillader 
ikke en nøjagtig besvarelse af dette 
spørgsmål, men man skønner, at de oven- 
nævnte 7 foreningers samlede omkost- 
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ninger ved bortfald af disse foreningers 
mærkedage og landslotterier vil blive 
nedbragt med mindst 250 000 kr. årligt. 

7. Spørgsmål: Vil de nuværende klasse- 
lotterikollektører kunne formidle salget 
af disse lodsedler? 

Svar: Lodsedlerne vil ikke kunne på- 
regnes afsat af Klasselotteriets kollek- 
tører alene, og det vil derfor være nød- 
vendigt at oprette en særlig salgs- 
organisation. 

K a m p m a n n .  

/ Henning Jensen. 

Til folketingets udvalg vedrørende forslag til lov 
om forhøjelse af prisen på Klasselotteriets , lod- 
der m. v. 

19 Udvalgenes betænkninger m. m. 


